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رویدادها

نرگسآبیار»نفس«راکلیدمیزند

نرگس آبیار که پس از س��اخت »شیار 143« 
طرح های متفاوتی را برای ساخت در دست داشت، 
قرار است نیمه اردیبهشت سومین فیلم جدید خود 
را با نام »نفس« کلید بزند. به گزارش فارس، چند 
خط اصلی داستان فیلم جدید آبیار مشخص نشده 
اما این فیلم هم همچون »ش��یار 143« یک اثر 
اقتباسی است که آبیار آن را براساس رمان جدید 
خود که هنوز منتش��ر نشده می س��ازد. »نفس« 
فیلمی اجتماعی در بستر دفاع مقدس خواهد بود 
که تاکنون حضور بازیگرانی نظیر مهران احمدی، 
گلاره عباسی، س��یامک صفری، پانته آ پناهی ها 
و محمدرضا ش��یرخانلو قطعی شده که عباسی 
س��ومین و مهران احمدی دومین همکاری خود 
با نرگس آبیار را تجربه خواهند کرد. تهیه کنندگی 
ای��ن فیلم نیز همچون دو اثر قبلی آبیار بر عهده 
ابوذر پورمحمدی و محمدحسین قاسمی است که 
برای س��اخت آن با چندین مرکز دولتی از جمله 
فارابی، انجمن س��ینمای دفاع مقدس و... مذاکره 
ش��د که هنوز به نتیجه مشخصی نرسیده است. 
ظاهرا پروژه س��ینمایی »نفس« اثری س��خت و 
پربازیگر است که آبیار آن را در مناطق مختلفی از 
جمله یزد، شاهرود و تهران جلوی دوربین می برد 
تا برای نمایش در سی وچهارمین جشنواره فیلم 

فجر آماده شود. 

قرارداد »گینس« در گروه آفریقا ثبت شد
اولینفیلمنقیمعمولی

با ثبت قرارداد فیلم س��ینمایی »گینس« به 
کارگردانی محس��ن تنابنده قرار اس��ت این فیلم 
در اک��ران دوم به��ار روی پرده ب��رود. به گزارش 
فارس، با ثبت قرارداد فیلم س��ینمایی »گینس« 
در گروه آفریقا قرار اس��ت مقدم��ات اکران آن در 
اردیبهش��ت ماه )اکران دوم نوروز( فراهم ش��ود. 
براساس این گزارش، این فیلم که فضای کمدی و 
مفرحی دارد به دلیل ایام فاطمیه نتوانست اکران 
نوروز را از آن خود کند و گروه س��ازنده در تلاش 
بود که این فیلم را در اکران دوم نوروز جای دهد. 
ای��ن فیلم به دلیل تعدد لوکیش��ن و حضور یک 
ش��ترمرغ در اکثر صحنه های فیلم جزو کارهای 
سخت به لحاظ تولید به شمار می آید.  در این فیلم 
به پرورش ش��ترمرغ و موضوع مهم فرآورده های 
گوشتی و توجه به دام و طیور پرداخته شده است. 
فیلم سینمایی »گینس« نخستین ساخته محسن 
تنابنده اس��ت که بازیگرانی چ��ون رضا عطاران، 
حسین اس��کندری و محس��ن تنابنده در آن به 
ایفای نقش می پردازند. محسن تنابنده از بازیگران 
مطرح حوزه طنز و کمدی است که امسال با فیلم 
»ایران برگر« ساخته مسعود جعفری جوزانی در 

اکران نوروزی حضور دارد. 

سالارعقیلیدرسوگ
محمدرضالطفیمیخواند

آلبوم »قافله سالار عشق« به آهنگسازی مازیار 
ش��اهی و باصدای س��الار عقیلی در سوگ استاد 
محمدرضا لطفی منتش��ر می ش��ود. به گزارش 
تس��نیم، هوای روی تو دارم، آینه شکسته، وداع، 
س��رو سرافراز و طرحی از ویرانه های دور از جمله 
قطع��ات این آلبوم موس��یقی هس��تند که روی 
اش��عاری از استادان هوش��نگ ابتهاج و شهریار 
ساخته ش��ده اند. همه این آثار، پس از درگذشت 
استاد لطفی، ساخته و اجرا شده اند. در این آلبوم 
»علیرضا جواهری« س��نتور و تمبک، »هوشمند 
عب��ادی« نی، »صمد برق��ی« کمانچه و کمانچه 
آلت��و، »مازیار ش��اهی« ت��ار و برب��ت نواخته اند. 
زنده ی��اد محمدرضا لطفی س��ال 1384 پس از 
س��ال ها مهاجرت از ایران، به وطن بازگش��تند و 
مشغول تربیت هنرمندان نسل جدید و سرپرستی 
گروه های س��ه گانه شیدا ش��دند. مازیار شاهی، 
آهنگساز آلبوم قافله سالار عشق، در همه آثاری که 
استاد لطفی پس از بازگشت به وطن در قالب گروه 
همنوازان ش��یدا تولید کرده اند، به نوازندگی تار 
پرداخته است. قافله سالار عشق، اردیبهشت ماه، 
همزمان با نخس��تین س��الگرد درگذشت استاد 
لطفی، از طریق انتش��ارات آوای چکاد، به دست 

علاقه مندان موسیقی می رسد. 

سریال»شمعدونی«درراهشبکه3
طبق برنامه ریزی جدید صداوس��یما، سریال 
ش��معدونی از روز ش��نبه 5 اردیبهش��ت ماه هر 
ش��ب روی آنتن ش��بکه 3 س��یما م��ی رود. به 
گزارش فارس، این س��ریال هم اکنون در مرحله 
مونت��اژ و صداگذاری قرار دارد و در 53 قس��مت 
45 دقیقه ای به طور ش��بانه از این شبکه پخش 
می شود. این مجموعه داس��تان 2 خانواده است 
ک��ه عطا و هوش��نگ سرپرس��تی آن را برعهده 
دارند. عطا فرزندی دارد که برای او بسیار عزیز و 
دوست داشتنی است اما او کودکی کنجکاو است 
و بنیان قصه هم ب��ر درگیری عطا با فرزند خود 

استوار است. 

حاتمی کیا خطاب به جانباز شیمیایی: 
شماپهلوانانواقعیهستید

حاتمی کیا، کارگردان مطرح س��ینمای ایران 
در موزه صلح تهران گفت: پهلوان از صلح بگوید 
قشنگ است. به گزارش تسنیم، ابراهیم حاتمی کیا 
به دعوت جانبازان شیمیایی از موزه صلح تهران 
بازدید کرد. در این دیدار حس��ن حسنی سعدی 
که تاکنون 11 بار بر اثر آس��یب های ش��یمیایی 
مجبور به پیوند قرنیه هر دو چش��م ش��ده است 
درباره فاجعه به کارگیری س��لاح های شیمیایی 
علیه رزمندگان ایرانی توضیحاتی ارائه می کند و از 
حاتمی کیا به عنوان اولین سوال می پرسد: صلح از 
نظر شما چیست؟ و حاتمی کیا در پاسخ کوتاهی 
می گوید: اتفاقا از لحظ��ه ای که وارد اینجا )موزه 
صلح( شدم با این سوال کلنجار می روم و )پاسخ 
آن( به این سادگی نیس��ت. ابراهیم حاتمی کیا، 
نویسنده و کارگردان س��ینما در بخش دیگری 
از صحبت هایش می گوی��د: من آیین پهلوانی را 
دوست داشتم در اینجا ببینم. شما پهلوانان این 
مملکت هستید. اگر از من بپرسند می گویم جلوه 
پهلوانی شما )جانبازان( را بیشتر دوست دارم که 
جایش خالی است. کارگردان »از کرخه تا راین« 
ادامه می دهد: پهلوان از صلح بگوید قشنگ است. 
لهج��ه پهلوانی روی صلح قرار بگی��رد آن را زیبا 
می کند و این چیزی است که از شما می شناسم. 
تمام عمرم هم به این اس��ت که اگر خدا به من 
امان��ی دهد، کاری کنم تا ای��ن بخش را بگویم. 
پهلوانی را نمی شود نادیده گرفت و نیاز کشور من 
است. این اظهارات حاتمی کیا درباره پهلوانی در 
حالی اس��ت که در روزهای اخیر گفته شده بود 
وی در تازه ترین تجربه کارگردانی اش قصد دارد 
پروژه ای با محوریت زندگی شهید حسین قُجه ای 
را بسازد. شهید قجه ای که در جوانی کشتی گیر 
قابلی بود، از فرماندهان لشکر 27 محمد رسول الله 

در دوران دفاع مقدس بود.

معصومه آباد، نویسنده کتاب »من زنده ام«:
مطالبهرهبری،موتورمحرک
ثبتخاطراتدفاعمقدساست

نویس��نده کتاب »من زن��ده ام« گفت: بیان 
خاط��رات دفاع مقدس یک حس درونی اس��ت، 
ول��ی تکلیفی که مقام معظم رهب��ری پیرامون 
این موض��وع کردند موتور محرک��ی برای ثبت 
خاطرات اس��ت. به گزارش فارس، معصومه آباد، 
نویس��نده کتاب پرفروش »من زنده ام« پیرامون 
ثبت خاطرات فرماندهان دفاع مقدس گفت:  بیان 
خاطرات شخصی افراد از آنجا که بیان خاطرات 
دفاع مقدس اس��ت به نوعی ورق زدن بخشی از 
گذشته افراد نیز به شمار می رود از همین رو شاید 
بس��یاری از فرماندهان بویژه سردار سلیمانی که 
از نظر ش��خصیتی فرد منحصر به فردی است از 
بیان خاطرات ش��ان پرهیز کنند. وی افزود: باید 
به ایش��ان فرصت داد تا با خودشان کنار بیایند 
و خاطرات ش��ان را در اختی��ار جامعه قرار دهند. 
این خاطرات به عنوان تکلیف باید مس��تند شود. 
نویسنده کتاب »من زنده ام« گفت: بعد از اینکه 
بازخورد جامعه پس از بیان خاطراتم و انتشار آنها 
را در قالب کتاب »من زنده ام« دیدم، بسیاری از 
دوس��تان را ترغیب کردم خاطرات شان را بازگو 
کنند تا فصل نگفت��ه ای از خاطرات جنگ باقی 
نماند. آباد با اشاره به نامه قاسم سلیمانی برای وی 
در ارتباط با کتاب »من زنده ام« گفت: به نوشتن 
نامه برای س��ردار سلیمانی فکر می کردم ولی به 
متن آن تاکن��ون فکر نکرده ام اما دلم می خواهد 
تجربه خ��ودم درباره ثبت خاطرات را با س��ردار 
س��لیمانی در میان بگ��ذارم. ولی به خاطر اینکه 
ایشان درگیر یک ماموریت خطیر است، ترجیح 

می دهم وقت ایشان را با این کار نگیرم.

2فیلممیلیاردیپیشتازند
طبق آخری��ن آمار فروش فیلم ه��ای اکران 
نوروزی، »ایران برگر« و »رخ دیوانه« بیش��ترین 
فروش را در گیشه سینما دارند. به گزارش مهر، 
با نزدیک ش��دن به روزه��ای پایانی فروردین ماه 
سینمای ایران همچنان میزبان فیلم های اکران 
نوروزی است و فیلم هایی چون »ایران برگر« به 
کارگردانی مسعود جعفری جوزانی، »رخ دیوانه« 
به کارگردانی ابوالحس��ن داوودی، »اس��تراحت 
مطلق« ب��ه کارگردانی عبدالرضا کاهانی، »طعم 
ش��یرین خیال« به کارگردانی کم��ال تبریزی، 
»روباه« به کارگردانی بهروز افخمی در سینماهای 
کش��ور در حال اکران هستند. البته در این میان 
»روباه« افخمی به دلیل پر نکردن کف فروش از 
س��رگروهی خارج شده و در حال حاضر در گروه 
آزاد نمایش داده می شود. در میان 5 فیلم در حال 
اکران، »ایران برگر« همچنان پیشتاز گیشه ۹4 
است و تا امروز بیش از 2 میلیارد تومان در تهران 
و شهرستان فروش داشته است. بعد از این فیلم 
»رخ دیوانه« پرفروش ترین فیلم در س��ینماهای 
کشور به شمار می رود که نزدیک به یک میلیارد 

و 5۰۰ میلیون تومان فروخت.

 مرتض�ی اسماعیل دوس�ت: ن��ادر فلاح 
در س��ینمایی که ب��ه درازای تاریخش به 
چهره نمایی ع��ادت یافته تا باروری نقش، 
بازیگری متمایز اس��ت؛ ب��ا نگاهی برآمده 
از حس��ی قاب��ل پرس��ش و در عین حال 
دست یافتنی در عالم واقع و از این رو برای 
من ج��زو بهترین های این عرصه اس��ت، 
هر چند جایگاهی در س��ر در سینما یا در 
صفحه جلوه گری نش��ریات نداشته باشد. 
گفت وگویم با او از همین رش��ته سرشته 

شد.
 شما دارای خاستگاه تئاتری هستید. چه 
ش�د که تصور کردید تنها حرفه مناس�ب 

برای شما بازیگری خواهد بود؟ 
من از دبس��تان علاقه به بازی داشتم 
ام��ا کار ج��دی ام از دبیرس��تان ب��ا آقای 
مهدی ثانی شروع شد که از پیشکسوتان 

تئاتر کرمان هس��تند. با ایشان از س��ال 1368 در 
نمایش های مختلف حضور داشتم و در جشنواره های 
متعددی مانند دانشجویی شرکت کردم تا اینکه در 
س��ال 73 برای تحصیل به تهران آمدم و در رش��ته 
ادبیات نمایش��ی در دانش��گاه آزاد مشغول شدم و 
بازیگ��ری را با حضور در پروژه های دوس��تان ادامه 
دادم. یادم می آید در دوران کودکی یک سری فیلم ها 
را می دیدم و می آمدم برای بچه های مدرس��ه بازی 
می ک��ردم و چنان فع��ال بودم که وقت��ی در زمان 
تحصیل در هنرستان هنرهای تجسمی، آقای ثانی 
آمده بودند تا برای نمایشی بازیگر انتخاب کنند، همه 

بچه ها اسم من را می گفتند.
 چگونه به »چند کیلو خرما برای مراس�م تدفین« 

رسیدید؟
اواخر دوران تحصیلم، دیگر به طور جدی درگیر 
کار تصویر ش��دم. البته قبل از ورود به دانش��گاه در 
سریالی استانی در کرمان با نام  »رفتم به باغ کاکا« 
بازی کرده بودم که برگرفته از فضا و قصه ای کرمانی 
بود تا اینکه برای فیلم آقای س��امان سالور انتخاب 

شدم.
 سامان سالور را از قبل می شناختید یا از طریقی به 

ایشان معرفی شدید؟
من در دوران دانشجویی تئاتری بازی می کردم با 
نام »سیاها« به کارگردانی حامد محمد طاهری که 
محسن تنابنده هم در آن بود، ایشان من را به آقای 
سامان سالور معرفی کردند. چند بار رفتم و متن را 

خواندم و قرار شد در آن فیلم بازی کنم. 
 چه تمایزی میان جایگاه بازی در جلوی دوربین با 

صحنه تئاتر قائل بودید؟
ب��رای من اولویتی برای بازی در تئاتر و س��ینما 
وجود ندارد. البته من قب��ل از بازی در فیلم »چند 
کیلو خرما برای مراسم تدفین«، فیلم کوتاهی برای 
یکی از دوس��تان در کردستان بازی کرده بودم و در 
همان جا متوجه شدم که مدیوم بازی جلوی قاب با 
مدیوم بازی روی صحنه متفاوت است و خیلی باید 

نزدیک به زندگی بازی کنی.
 فضای�ی نئورئالیس�تی با نگاهی س�رد و یخ زده و 
حسی غریب را در فیلم چند کیلو خرما برای مراسم 
تدفین ش�اهد بودیم که به دلیل عدم اکران چندان 

دیده نشد و بازی شما هم بازتابی نیافت.
من آن فیلم را خیلی دوست دارم و با وجودی که 
فیلم اکران نشد اما خیلی از کسانی که به طور جدی 
سینما را دنبال می کنند، از هر طریقی بعدها فیلم را 
دیدند. فیلم »چند کیلو خرما برای مراسم تدفین« با 
وجودی که سیاه و سفید بوده و فضای برفی و سردی 

داشت اما قصه ای گرم در روابط افراد حاکم بود.
 در بازی ش�ما تش�خص گرایی خاصی را شاهدیم. 
چه�ره ای خش�ن ب�ا لای�ه ای ظری�ف از حس�ی 
س�اده پندارانه، نگاهی دوگانه به بازی شما بخشیده 
اس�ت. این نوع بازی را براس�اس الگویی مش�خص 
س�اخته اید یا برای خود به یک منحنی در نوع بازی 

رسیدید؟
من بازی بس��یاری از نقش آفرینان را دیده ام و از 
تکنیک خیلی ها هم استفاده کرده ام، اما هیچ وقت 
الگوی مشخصی نداشته ام و س��عی کردم براساس 
توانایی ها و برداشت خودم از بازی به کارم ادامه دهم. 
به نظرم الگوبرداری ص��رف از یک بازیگر نمی تواند 
سرانجام درس��تی داشته باشد، چون ماهیت آدم ها 
متف��اوت اس��ت و نمی توانند همه مانن��د هم بازی 
کنند. هنوز هم س��عی می کنم بسیاری از بازی ها را 
ببینم و یاد بگیرم ک��ه بازیگرهای مطرح چگونه از 
صدا، میمیک و بدن خود استفاده می کنند اما سعی 
می کنم تحت تاثیر ب��ازی خاصی قرار نگیرم و طی 

یک روال مشخصی پیش بروم.
 هراس از این ندارید که این روند مش�خص شما را 
به بن بس�تی از بازی یکسان بکشاند. معضلی که در 
سینمای ایران وجود دارد که به جای سبک مشخص، 
به یک تیپ تثبیت ش�ده ای می رس�ند و در همین 

مسیر سال ها به بازی می پردازند.
آفرین! این مس��اله برای من ه��م در حال انجام 
ب��ود. اگر بخواهم کامل تر توضیح بدهم، بعد از فیلم 
اولم در »چند کیلو خرما برای مراس��م تدفین« که 
ویژگی ه��ای آن کاراکتر بس��یار برایم ملموس بود، 
سریالی با نام »بوی خوش زندگی« به من پیشنهاد 
ش��د که در واقع بازنمایی همان کاراکت��ر را از من 

می خواس��ت و اعتقاد داش��تند ک��ه آن کاراکتر در 
تلویزیون بهتر دیده می شود. من هم چون فیلم اولم 
اکران نشده بود و وضعیت آن نامشخص بود، در آن 
سریال بازی کردم اما بعدها پی بردم که کارگردان ها 
تمایل دارند همان ش��خصیتی را که تعریف شده و 
برای تماشاگر آشنا است، دوباره در نقش های دیگر 
تکرار کنند اما این نوع رویکرد بالاخره تاریخ مصرف 
دارد و بازیگر باید آنقدر باهوش باشد که خود را از این 

ورطه تکرار نجات دهد.
 کاراکتر تثبیت شده برای شما تکرار نقشی بود که 

در چند کیلو خرما برای مراسم تدفین داشتید؟
آن بلایی که می خواست سرم بیاید این بود که 
در همه نقش هایم لهجه ای کرمانی داشته باشم و من 
سعی کردم این طور نباشد. البته لهجه کرمانی برایم 
افتخار است و در آخرین فیلمم هم همین لهجه را 
دارم اما نمی خواستم به همان دردی دچار شوم که 

شما اشاره کردید.
 و حض�ور در نقش احمد رنجه در فیلم »بی پولی« 

شرایط را برای شما مساعد کرد؟
بل��ه! البته من بعد از بازی در فیلم آقای س��الور 
به کرمان بازگشتم و در آنجا در فیلمی محلی برای 
ش��بکه استانی بازی کردم که به دلیل فضای بومی 
که داش��ت باز هم نقشی کرمانی بود. اما برای فیلم 
بی پول��ی، آقای نعمت الله ش��خصیت متمایز و ویژه 
احمد رنجه را برایم ش��کل داد که آن فیلم سکوی 

پرتابم شد و با احمد رنجه جان گرفتم.
 کاراکتری که با حضوری شیرین و با قسم خوردن 
به امامزاده حمزه، به دنبال پول در بی پولی مطلق بود!

احم��د رنجه ش��خصیت ش��یرین و ج��ذاب و 
دلچس��بی داش��ت و موقعیت خاصی را رقم می زد، 
بویژه نحوه حرف زدن و دیالوگ های ش��یرینی که 

آقای نعم��ت الله نوش��تند، به 
این کاراکت��ر زبان خاصی داده 
بود. من هنوز هم می بینم که 
خیلی ه��ا دیالوگ هایی که در 
این فیلم بود را حفظ هستند. 
در واقع فیلم »بی پولی« با وجود 
موقعیت طنازانه ای که داشت، 
فلسفه زندگی را به نحو خاصی 

به تماشاگر می رساند.
را  فیل�م  از  دیالوگ�ی   چ�ه 
خودتان هنوز به یاد می آورید؟

دیالوگ های زیبایی در فیلم بود. مثلا می گفت که 
اگر می خواهی پات تو زمین باشه، باید زاد و ولد کنی.
 خودتان چقدر به خلق این شخصیت کمک کردید؟

به هر حال من هم پیشنهاداتی داشتم اما آقای 
نعم��ت الله آنقدر تبحر در هدای��ت بازیگر دارند که 
بیشتر بار ایفای نقش به عهده ایشان است. به نظرم 
احمد رنجه برای آقای نعمت الله خیلی ارزش دارد و 
در همه کارهایش به نوعی نام و حضور احمد رنجه 

را شاهد هستیم.
 حالا در آخرین ساخته شان-آرایش غلیظ- احمد 

رنجه شان چه کسی است؟ 
ببینید! شاید چنین شخصی حضور عینی نداشته 
باشد اما نوع بازی اش در سکانسی را می بینیم یا حتی 

شاید در تیتراژ نامی از او را داشته باشیم!
 انگار دلبستگی تان به احمد رنجه ادامه دار است؟!

بله! م��ن علاقه خاصی به این ش��خصیت دارم 
اما آقای نعمت الله بیش��تر علاقه مند به این کاراکتر 

هستند و همان زمان هم این را می گفتند.
 حضور درخشان در فیلم »چند متر مکعب عشق« 
وجه متمایزی از بازی ش�ما را در نقش عبدالس�ام 

نمایان کرد.
بله! واقعا حض��ور در این فیلم، تعریف جدیدی 
ب��ه بازی من بخش��ید و خیلی ممنون��م از برادران 
محمودی که این فرصت را به من دادند که نقش��ی 
متف��اوت از چیزی که تصور می ش��د را بازی کنم. 
حقیقتش آقای جمشید محمودی من را برای نقش 
دیگری انتخاب کرده بودند و از ایشان خواهش کردم 

که نقش عبدالسلام را به من بدهند.
 قرار بود چه نقشی را داشته باشید؟

به نظرم قرار بود که در نقش رئیس کارگاه باشم. 
من در آن مقطع تصمیم داش��تم که به طور جدی 
تعریف دوباره ای از خودم ارائه بدهم و نمی خواستم به 

سرنوشتی تکراری در بازی هایم برسم.

 عبدالسام دارای مختصات خاصی بود و سکوتی 
همراه با عصیان را در خود ذخیره داشت که به نظرم 
تا پایان این خشم باقی ماند. شما چطور این نقش را 

تعریف کردید؟
اف��رادی مانند عبدالس��لام که در کش��ور خود 
جایگاه��ی داش��تند، به ناچار در مهاج��رت باید در 
وضعیت متناقضی قرار گیرند. به نظر من عبدالسلام 
به جای خش��م، پُر از اندوه اس��ت و نگرانی پدری را 
برای دخترش داش��ته و حت��ی در لحظاتی حالتی 

مهربان دارد.
 نوع بازی شما که باید با زبان سکوت همراه باشد، 
به درستی در چهره و میمیک صورت تان نمایان بود، 

چگونه به این نقش رسیدید؟
من نقش عبدالس��لام را خیلی دوست داشتم و 
موقعیت این بازی را در کارنامه خود مهم می دانستم 
و از این رو خیلی برای آن وقت گذاشتم و تمرین های 
زیادی کردم. من به این فکر می کردم که لزوما نباید 
بازیگ��ر تنها با دیال��وگ به ایفای نقش بپ��ردازد و 
می تواند با سکوت هم حرف های بسیاری بزند. باید 

بگویم در این فیلم با قلبم بازی کردم.
 شما مانند فوتبالیست هایی که در دقایق پایانی به 
بازی گرفته می ش�وند و ذخیره طایی تیم هستند، 
در س�کانس هایی کوتاه نقش خ�ود را به خوبی ایفا 

می کنید اما شاید بازی تان چندان به چشم نیاید.
م��ن تنها به موقعیت و ایفای نقش فکر می کنم 
و کوتاهی و بلندی حض��ور کاراکتر را چندان مهم 
نمی دانم. به نظرم مهم این اس��ت ک��ه آن کاراکتر 
موقعیت ویژه ای در فیلمنامه داشته باشد و دست به 
عملی بزند که در روند قصه موثر باشد. بگذار بگویم 
که من بازیگری را به سختی آموختم و نمی خواهم 
ساده بازی کنم، بازی های خنثی بماند برای کسانی 

که بازیگری را ساده می گیرند.
 در ای�ن س�ال ها کارگردانی 

تئاتر هم کردید؟
بعد از ب��ازی در فیلم آقای 
سالور در مقطعی ساکن کرمان 
ش��دم و در آنجا چند کار را به 
صحنه بردم و چون نقش های 
کوتاهم در سینما زمان زیادی 
نمی برد، برای ب��ازی می آمدم 
تهران و برمی گش��تم تا زمان 
حض��ور در فیل��م »جیب ب��ر 
خیابان جنوبی« که در تهران مس��تقر شدم. امسال 
هم درصدد هس��تم که نمایشی را به صحنه ببرم و 

طرح هایی دارم که به دنبال ارائه آنها هستم. 
 به نظرتان چرا تعریف و ش�کل بازی ه�ا در ایران 

متمایز از کشورهای دیگر است؟
ببینی��د! از زمان استانیسلاوس��کی یک س��ری 
تعریف های مشخصی برای بازیگری شکل گرفت که 
آن را تبدیل به علم کرد و بسیاری از بازیگران بزرگ 
هم از طریق مدارس س��ینمایی بیرون آمدند. البته 
بسیاری از بازیگران ما هم درس بازیگری خواندند اما 
بحث این است که هنوز چارچوب هایی برای قضاوت 
بازیگری در ای��ران وجود ندارد و آدم ها به ش��کلی 

حسی درباره بازی ها قضاوت می کنند.
 و برای همین نداشتن تعریفی استاندارد در کشور 
هر بازیگری را که بیش�تر ادا درمی آورد و دس�ت و 
پایش را بیش�تر تکان می دهد و در واقع دارد بازی 
می کند تا بازنمایی حقیقی زندگی، در اصطاح مردم 

و برخی منتقدان، بازیگر بهتری به حساب می آید!
بله! مثلا می گویند که چقدر خوب س��رش را به 
دیوار می کوبید. یعنی اوج حرکات ش��خص را نوعی 
تحسین برای بازی می پندارند. در صورتی که بازیگری 
عبارت است از شناخت شخصیت، نوع تطبیق بدن 
با فیزیک کاراکتر، تطبیق میمیک صورت و صدا و 
صوت، شناخت ریتم و سکوت شخصیت و ارتباط با 
کاراکترهای دیگر و حتی اشیای پیرامون. تمام اینها 
مدیوم های خلق یک کاراکتر است که باید یک نقش 
از این طریق مورد قض��اوت قرار گیرد و این نیاز به 

دانش سینمایی دارد.
 اغ�راق در بازی به عنوان یک حس�ن در بازیگران 
ایرانی به تصویب رس�یده است و به راحتی می توانم 
مثال های فراوانی از س�تارگان امروز سینما بزنم که 
کاراکترهایی که ایفا می کنند در عین رئال بودن اثر، 
هیچ ماب�ه ازای بیرونی ندارد و ن�وع ادای دیالوگ ها 

و نح�وه حرکت ب�دن و ش�مایل کاراکتر 
به مانند موج�ودی فرازمینی اس�ت! در 
صورت�ی ک�ه مثا داس�تین هافم�ن در 
فیلم پاپیون را نمی توان چیزی جدای از 

کاراکتر »لوئیس دگا« دانست.
همین طور است. کتابی است نوشته 
اویدا )بازیگر پیتر ب��روک( با نام »بازیگر 
پنهان« که به نظ��رم همه بازیگران باید 
آن را بخوانن��د. جمله معروف��ی در این 
کتاب نوش��ته ش��ده به این نحو که قرار 
نیست بازیگر خود را به بهانه نقش آشکار 
کند، یعنی خودش را به رخ بکش��د، قرار 
اس��ت بازیگر خود را در نقش پنهان کند 
و نقش، خود را نمایان سازد تا بازیگر. من 
خواهش می کنم اس��م کس��ی را در این 
مصاحبه نیاورید اما به طور کلی بگویم که 
شاید برخی ها می خواهند با نقش ها خود 
را نشان دهند و می بینیم که خیلی ها آن شخص را 
می بینند تا کاراکترها را و این بزرگ ترین درد است.

 و آن آدم ها دوباره بازتولید می ش�وند و سال ها با 
همان قالب ساخته شده به  کسب درآمد می پردازند 
و این معضلی اس�ت که از بازیگران پیشکس�وت تا 
جوانان تازه کار را در بر می گیرد و از نگاه نادرس�تی 

سرچشمه یافته است.
متاسفانه این مساله برای همه به تثبیت رسیده 

است و همه این نوع تعریف و بازی را پذیرفته اند.
 حالا ش�مایی ک�ه می خواهید ف�ارغ از تیپ های 
مرس�وم و به دور از موقعیت س�تارگان چهره نما به 
بازی ارزنده ای برسید، چه جایی در این میان خواهید 

داشت؟
سینما جایگاه من را مشخص کرده است دیگر. 
شما ببینید در سینمای ایران جایگاه من کجاست 

واقعا؟
 ب�ه نظرتان می ت�وان امیدی به تغییر ش�رایط در 

سینما داشت؟
ببینید! فعلا سینمای ایران به همین میزانی که 
م��ن بازی می کنم این جنس بازیگرها را می خواهد 
و نمی توان بیشتر از این توقع داشت! من نمی توانم 
تغییری در این شرایط داشته باشم و تنها می توانم 
نقش های خ��ود را به خوبی بازی کنم. حالا این نوع 
بازی تا چه میزان هوادار داشته باشد به بدنه سینما 
مربوط است. البته من فکر می کنم که به تدریج شاهد 

تغییراتی در دیدگاه ها خواهیم بود.
 فیلم »طعم ش�یرین خیال« با بازی ش�ما در حال 
اک�ران اس�ت. به نظر می رس�د که در ای�ن فیلم به 
علت عدم پرداخت مناس�ب در شخصیت پردازی، 

نتوانستید موثر باشید. 
 من در طعم ش��یرین خیال نقش پدری حدودا 
5۰ ساله و کرمانی را بازی می کنم. به نظرم اگرچه 
این کاراکتر چندان به چش��م نمی آید اما موقعیت 
خوبی داشته و شخصیتی است که با کاراکتر اصلی 
مساله دارد. به هر حال ظرفیت کاراکتر پدر به همین 
میزان بود و نیازی به پرداخت بیش��تر نداشت. من 
س��عی کردم در نقشی که داش��تم نگاهی پدرانه و 
دلسوزانه را نسبت به دخترم ارائه دهم و بموقع خشم 

خود را نشان دهم.
 به نظرت�ان این فیل�م در کارنامه کم�ال تبریزی 

می تواند جایی قابل اشاره داشته باشد؟
من این فیلم را در اکران نوروزی به همراه خانواده 
دیدم و حقیقتش می ترس��یدم که ب��ازی ام در آن 
خوب درنیامده باش��د، چون پس از سال ها داشتم 
یک کاراکت��ر کرمانی را بازی می ک��ردم. من فیلم 
را پس��ندیدم و به نظرم دارد بحث مهمی را مطرح 
می کند و مس��اله محیط زیست دغدغه بسیاری از 

افراد است.
 در این سال ها دوست داشتید ایفاگر چه کاراکتری 

باشید که امکانش مهیا نشد؟
دوست داش��تم بازیگر اصلی فیلم »خداحافظی 
طولانی« باشم که واقعا نقش ویژه ای داشت و سعید 
آقاخانی به بهترین نحو آن را بازی کرد و واقعا حقش 

بود که در جشنواره فجر بهترین بازیگر شود.
 بیش�تر س�بک ب�ازی ک�دام بازیگر خارج�ی را 

می پسندید؟
دانیل دی لوئیس را خیلی دوست دارم و به نظرم 
بازیگر درخشانی است و خاویر باردم هم عالی است. 
آل پاچینو و داستین هافمن را از نسل گذشته دوست 
دارم که همچنان بازیگر هستند و مانند قالی کرمان 

هر روز بهتر می شوند!
 به نظرتان مردم احمد رنجه را بیشتر می شناسند 

یا نادر فاح را؟ 
بارها مردم پیش من می آیند و درباره کاراکتری 
صحب��ت می کنند ام��ا اس��م م��ن را نمی دانند و 
می پرسند. البته چه بهتر، چرا که این بازی ها هستند 
که ماندگار می ش��وند. شما در فیلم صورت زخمی 
»تون��ی مونتانا« را به خاطر می آورید و آل پاچینو به 

واسطه آن نقش ستاره می شود.
 یا در فیلم راننده تاکسی این تراویس بیکل است 
که چهره عصی�ان زده خود را بر رابرت دنیرو برتری 

می دهد.
بله! به هر حال روزی پیدا می ش��ود که مردم نام 
من را هم بدانند اما مهم دیده شدن نقش هایی مانند 

عبدالسلام یا احمد رنجه است.

گفت وگوی »وطن امروز« با نادر فاح به بهانه بازی در فیلم »طعم شیرین خیال«
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نقش عبدالس�ام را خیلی دوس�ت 
داش�تم و موقعی�ت این ب�ازی را در 
کارنامه خود مهم می دانستم و از این 
رو خیلی برای آن وقت گذاش�تم. من 
ب�ه این فکر می کردم ک�ه لزوما نباید 
بازیگر تنها ب�ا دیالوگ به ایفای نقش 
بپ�ردازد و می توان�د با س�کوت هم 
حرف های بسیاری بزند. باید بگویم در 

این فیلم با قلبم بازی کردم


